
۱۱www.sharghdaily.com هنر

به بهانه هفتادونهمین جشنواره بین المللی فیلم ونیز و حضور پرشمار سینماگران کشور بررسی شد

ونیز در قاب سینمای ایران
بهناز شیربانی: دو ماه پیش، درست زمانی که سعید روستایی 
در «کن» جایزه بهتریــن فیلم بخش رقابتی اصلی را از هیئت 
داوران فدراســیون بین المللی منتقدان (فیپرشی) برای فیلم 
«برادران لیلا» دریافت کرد، در ایران اتفاقات دیگری در جریان 
بود. اداره نظارت بر عرضه و نمایش فیلم سازمان سینمایی با 
صدور اطلاعیه ای اعلام کرد که پروانه نمایش فیلم سینمایی 
«بــرادران لیلا» که بــدون طی کردن تشــریفات و روند قانونی 
برای جشــنواره فیلم کن ارسال شــده بود، به دلیل تخلفات و 
سرپیچی از مقررات صادر نمی شود. همان زمان محمدمهدی 
اســماعیلی وزیر ارشــاد نیز در واکنش به حضور این فیلم در 
جشــنواره فیلم کن بدون اعمال تغییرات مــورد تأیید وزارت 
ارشــاد در فیلم، اعلام کرد: «بنای ما در این دولت این اســت 
کــه قانون را رعایت کنیــم و همه چیز طبق روال قانونی پیش 
خواهد رفت. من به دوســتان در سازمان ســینمایی گفتم مُر 

قانون را رعایت کنند».
با اینکــه پرونده فیلم «برادارن لیلا» همچنان باز اســت و 
خبری از اکرانش در ایران نیســت، اما رویکرد وزارت ارشاد در 
برخــورد با این فیلم تا حد زیادی ســینماگرانی که راه نمایش 
جشــنواره ای را در پیش گرفته اند، آگاه کــرد. فیلم هایی که تا 
پیش از این نســبت به اخذ پروانه نمایش اقــدام نکرده اند و 
نخســتین نمایــش عمومی فیلم هایشــان در جشــنواره های 
خارجــی خواهــد بود. مدتــی قبل جشــنواره فیلــم ونیز، از 
معتبرتریــن جشــنواره های ســینمایی دنیا، از حضــور پررنگ 
سینمای ایران در این جشنواره خبر داد. فیلم سینمایی «جنگ 
جهانی سوم» ساخته هومن سیدی به عنوان یکی از فیلم های 
بخــش رقابتی افق ها معرفی شــد. «بی رؤیا» بــه کارگردانی 
آریــن وزیردفتری در بخش افق ها اکســترا حضور دارد. وحید 
جلیلوند با فیلم ســینمایی «شــب، داخلی، دیــوار» و جعفر 
پناهی با کارگردانی فیلم «خرس نیست»، دو نماینده سینمای 
ایران در بخش مســابقه اصلی جشــنواره امسال ونیز هستند. 
جلیلوند پیــش از این نیز با فیلم «بــدون تاریخ، بدون امضا» 
سال ۲۰۱۷ در بخش افق های ونیز حضور داشت. فیلم «تنها» 
بــه کارگردانی جعفــر نجفی نیز در بخش خارج از مســابقه 
نوزدهمیــن دوره بخــش مســتقل روزهای ونیز بــه نمایش 
گذاشته می شود. در این دوره از جشنواره ونیز، لیلا حاتمی هم 

داور بخش مسابقه اصلی است.
«آلبرتو باربرا» مدیر باســابقه ونیز، پس از اعلام فهرســت 
فیلم های حاضر در بخش های اصلی این رویداد سینمایی در 
پاسخ به نشریه اســکرین درباره حضور چهار فیلم از سینمای 
ایران در دوره ۷۹ این رویداد توضیح داد: «تعداد باورنکردنی ای 
از فیلم ســازان ایرانی متقاضی حضور فیلمشــان در جشنواره 
بودند که به ویژه با پیچیدگی های سیاسی و اجتماعی در ایران 
و شرایط فیلم سازان قابل توجه است! اما همان طورکه اغلب 
اتفاق می افتد، سخت ترین لحظات زمانی است که کارگردان ها 
می توانند بهترین هنر خود را با استفاده از استعاره ها بیان کنند 
که از طریــق آن پیچیدگی موقعیتی که آنهــا را احاطه کرده 
اســت، روایت می کنند. این یــک پدیده بســیار خاص و مهم 
اســت و ما باید بــه آن توجه کنیم، به ویژه با توجه به رشــد و 
تجدید ســینمای ایران و همه کارگردانان و فیلم نامه نویســان 
جدیــدی که در حال ظهور هســتند. ولی ما بــه همه به یک 
اندازه توجه می کنیم و انتخاب هایی که انجام می دهیم صرفا 
زیبایی شناختی اســت و نه ژئوپلیتیک. ما به برخی کشورها یا 
انواع خاصی از سینما امتیاز ویژه ای نمی دهیم. ما همه  چیز را 
می بینیم. ما ســالانه دو هزار فیلم بلند می  بینیم. بدیهی است 
که نظرات و انتخاب ها شــخصی هســتند، اما همه انتخاب ها 

صرفا براساس زیبایی شناختی انجام می شوند».
تبعات و خســارت های عدم تمکین به قوانین موجود، بیشتر 
از دســتاورد احتمالی حضور در یک یا چند جشــنواره خواهد 

بود
پس از اعلام خبــر حضور نماینده های ســینمای ایران در 
جشــنواره ونیز، وزارت ارشــاد، پیش از آغاز این رویداد هنری 
در اطلاعیــه ای مواضعش را دربــاره فیلم هایی که راهی این 

جشنواره می شوند، بیان کرد.
روح االله ســهرابی، مدیر کل دفتر نظارت بــر نمایش فیلم 
ســازمان ســینمایی، اعلام کرد: «پس از هر بار حضور فیلم ها 
در جشــنواره های بین المللــی، اغلب حــرف و حدیث هایی 
پیرامون وجود یا عدم وجود مجوز نمایش فیلم در جشنوارها 
و محافل بین المللی مطرح می شــود. بنــده قبلا هم گفته ام، 
نفس حضور در جشنواره و افتخارآفرینی سینمای ایران نه تنها 
هیچ منع و مشــکلی ندارد، بلکه ارزشمند و باعث خوشحالی 

درباره فیلم «تی تی»، ساخته آیدا پناهنده
صدای یک زن، نجوای یک تندیس

سینمای مستقل ایران نه تنها به کارش ادامه می دهد، بلکه در 
سطح بسیار بالایی در جشنواره های بین المللی می درخشد».

او در پاســخ به این پرســش که ادامــه محدودیت ها چه 
تأثیراتی در آینده ســینمای ایران دارد؟ گفت: «طبیعی اســت 
که ســینمای ایران هم مثل باقی کشــورهای دنیا در شــرایط 
خوبی نیست. در تمام دنیا پلتفرم ها، مشتری های زیادی جذب 
می کنند و این تنها مربوط به سینمای ایران نیست. اما طبیعی 
اســت که در سینمای مؤلف ایران، شــرایط وخیم تر است. اما 
وظیفه وزارت ارشاد این است که مشکلات فیلم ها را حل کند 
تا ســازندگان این آثار با حداکثر انرژی در محافل سینمای دنیا 
حضور داشــته باشــند. با اعلام فیلم های بخش های مختلف 
جشنواره ونیز خصوصا بخش اصلی، می بینیم که سینماگران 
بزرگی در این بخش حضور دارند و این افتخار بزرگی است که 
دو فیلم از ایران در این بخش حضور دارد. این اتفاق کم نظیری 
است. مدتی قبل اعلام شد که تعداد زیادی از فیلم های ایرانی 
که در جشنواره ونیز شــرکت کردند مشکل مجوز ندارند، چند 
ماهی است که سینماگران ایرانی متوجه شده اند برای حضور 
در جشنواره های بین المللی هم باید مجوز بگیرند و امیدوارم 
این قانون جدید باعث نشود سینماگران با مشکل جدی روبه رو 

شوند».
شــهابی در بخش دیگــری از صحبت هایش گفت: «ســه 
ســال پیش عربستان سعودی اعلام کرده که می خواهد سینما 
داشته باشــد و تا الان ۳۰۰ سالن سینما ساخته! و مدت هاست 
به فکر ســرمایه گذاری در فیلم های خارجی اســت. در مقابل 
کشــور بزرگی مثل ایران نمی تواند ســینما نداشته باشد. اگر به 
عنوان کشــوری بزرگ سینما نداشته باشــید، قطعا حرفی هم 
برای گفتن باقــی نمی ماند. ایران ســینمای پرافتخاری دارد و 
این ســینما محصول سال های اخیر نیســت. ماحصل زحمت 
بزرگان سینماســت که به ما ارث رسیده است. سینمای مؤلفی 
که باید از آن مراقبت کنیم. انتظارم از مدیران سینمایی کشورم 
این اســت که هرکاری می توانند انجام بدهند تا فیلم ها حضور 
خوبی در جشــنواره های جهانی پیدا کنند. سینما آینه جامعه 
اســت. اگر هم مشــکلی در فیلم ها دیده می شود باید آن را در 
جامعه جست وجو کرد و از این طرق در پی حل مشکلات بود».
او افزود: «نکته دیگری که در جشنواره ونیز پیش رو بیش از 
هرچیز جلــب توجه می کند، حضور لیلا حاتمی به عنوان داور 
بخش اصلی جشــنواره اســت. با این انتخاب می توان متوجه 
شــد که ایران از چه جایگاه بزرگی در جشنواره های بین المللی 
برخوردار اســت و لیلا حاتمی به عنوان یک سینماگر و داوری 
که تا به امروز در بســیاری از جشنواره های بین المللی و مطرح 
حضور داشــته، چقدر خوب عمل کرده. این دســتاورد بزرگی 
است. حضور یک داور ایرانی در بخش مسابقه جشنواره فیلم 

ونیز، به مراتب اهمیت سینمای ایران را بیشتر می کند».
شــهابی که خود با فیلم «بانــو» در این دوره از جشــنواره 
فیلم ونیــز حضور دارد، گفت: ««بانو» نخســتین ســاخته یک 
زن آذربایجانی اســت که تمام فیلم در باکو فیلم برداری شــده 
و زبــان فیلم آذری و روســی اســت. تمام بازیگــران و عوامل 
مقابل دوربین آذری هســتند. کارگردان یک دختر جوان آذری- 
آمریکایی اســت که بازیگری خوانــده و خودش هم نقش اول 
فیلم را بازی می کند. این فیلم محصول بی ینال کالج ونیز است. 
پروژه ای که سال هاســت ونیز برگزار می کند و از صدها پروژه ای 
که به این جشنواره پیشــنهاد می شود، در نهایت چهار پروژه را 
می پذیرد و در ســه مرحله هزینه فیلم را پرداخت می کند». او 
ادامه داد: «بانو در ۲۲ جلســه فیلم برداری شد و عوامل پشت 
دوربین از جمله تورج اصلانی، مستانه مهاجر و... ایرانی بودند 
و تمامی مراحل بعد از تولید در ایران انجام شد. این فیلم تولید 
آذربایجان –ایتالیا - فرانســه و ایران است. به دلیل اینکه فیلم 
محصول جشنواره ونیز است، در بخش مسابقه حضور ندارد و 

در بخش غیررقابتی این جشنواره نمایش داده می شود».

محمدعلی افتخاری: صداقت در فیلم «تی تی» از وجود زنی بهره می گیرد که از 
یک سو وابسته به طبیعت است و از سوی دیگر به هر نیرویی چنگ می اندازد تا 

از افتادن به دام شمایل نگاریِ مبتنی بر معنویت دور شود. 
اگــر تی تی دعوت فرازمینی عناصر را می پذیرد و می کوشــد ســایه عافیت و 
مهربانی را به آدم ها هدیه کند، نه برای نشســتن بر کوه خدایان و قربانی گرفتن 
که بیشتر برای دمیدن در یک صدای خاموش و فراموش شده است. صدایی که 
فقدانش، گوش ســاکنان زمین را به شنیدن نجوای شر عادت داده است. مبارزه 
تی تی با آنچه قرار اســت پیدایی این نجوای شــوم را ممکن کند، صورت پذیری 
خواســته او را از آگاهی به یقین می کشــاند و هرچنــد او را «تی تی خله» صدا 
می کنند، ســاحت آزادی و انتخاب او نشــانی از دیوانگی یــا گرایش به بلاهت 
نــدارد. به همین دلیل تی تی مبارزه نمایشــی خود با امیر ساســان را در صحنه 
نمایــش پایان می دهد و نیــروی بالقوه اش را که در طول ســالیان فزونی یافته 

است، برای مقابله با ابراهیم به کار می گیرد. 

در واقع حضور تی تی در زندگی ابراهیم تنها برای کمک به نجات بشــریت یا 
صورت بخشیدن به شمایل یک زن پاکدامن نیست. آگاهی تی تی، نیروی شکننده 
ابراهیم را دعوت می کند که در میزانسنی ناشناس او را به زانو درآورد. از طرفی 
ابراهیم در کشــف رموز سیاهچاله تا جایی پیشروی می کند که به چیزی مشابه 
آگاهــی تی تی دســت یابد؛ اما وقتی چشــم انداز او برای نجــات زمین به دیوار 
مبهم جادو می رســد، به راحتی از پا درمی آید و در گستره توانمندی تی تی محو 

می شود.
آیدا پناهنده به درســتی خلق و خوی امیر ساســان و ســیمای پــاک تی تی را 
به عنوان پیش زمینه دیداری فیلم برجســته می کند. اینجاســت که چیزی مثل 
شمایل نگاری به ســرعت کنش تی تی را متأثر کرده و زاویه دید محدودی برای 
تماشــاگر ایجاد می کند. در این خوانش، تی تــی باید نقش زن پاکدامنی را بازی 
کند که زیســت بوم متفاوتی نسبت به آدم های دیگر دارد و نیز می کوشد آرایش 
کنونی زمین را از وجود بدخواهان پاک کند. اما روشن است که شخصیت تی تی 

از این صحنه عاریتی در گریز اســت؛ صحنه ای که کولی ها را به عنوان آدم های 
عجیب و غریب آرایش می کند و تردســتی های شبانه را پیش چشم تماشاگران 
در هیبت ســحر و جادو می نشــاند. امیر ساسان و معشوقه اش پیش از آنکه به 
فیلم «تی تی» پا بگذارند، گردش سالانه خود در  کنار رودخانه و دره های سرسبز 

را سامان می دهند.
 ابراهیــم نیز به همین شــکل در مســیر ســیاره های بیــرون از زمین روزگار 
می گذراند. چشم مسلح ابراهیم برای دیدن منظومه آسمانی تفاوت چندانی با 
چشــم زمینی تی تی برای حرکت دادن یک لیــوان و همین طور رقص و آواز امیر 
ساســان ندارد. هرکدام از این شــخصیت ها پس از ورود به صحنه ای که در آن 
سرگردانند، کهن الگویی ناشناس را جست وجو می کنند. سکوی نمایش در اینجا 
تی تــی را از یک اقلیــم طبیعی جدا کرده و قصد دارد به شــبکه های تودرتوی 
علم فیزیک هدایت کند تا ابراهیم نیز امکان فرودآمدن از ســیاره اش را داشــته 
باشــد. حال اگر شــخصیتی مثل تی تی برای بازی روی این صحنه نشســتن در 

قامت کهن الگو را برگزیده باشــد و توانمندی خــود را در بازیابی عقل و آگاهی 
به آزمایش بگذارد، بدیهی اســت که میزانســن امر قدســی بــه دیوارنگاره ای 
خوش رنگ در لته های پس و پشــت سکوی نمایش تبدیل می شود. باری ارتباط 
تی تی با ابراهیم و رموز ســیاهچاله به همان اندازه رنگ و رویی از متافیزیک دارد 
که رابطه او با دریای خروشــان؛ بنابراین حرکت شخصیت های نمایشی در فیلم 
«تی تی»، از ستاره های ناشــناخته در آسمان تا نقاشی های ساده تی تی که روح 
مادرانه او را به نشــانه های دیداری پیوند می دهد، زمین و زمان را برای پذیرش 

روح مهربان هستی آماده می کند.
 ازایــن رو انتخاب آیــدا پناهنده برای پایان بندی فیلم، جادوی چشــم تی تی 
را بــدون وابســتگی بــه معجزه از صحنــه نمایش برکنــده و در پــی بازیابی 
توانمنــدی اش، بــه حرکــت وامی دارد. بــه نظر می رســد تی تی ایــن دعوت 
صادقانــه را به پوشــش چهــره اش در نوری تصنعــی و آکنده از ایدئالیســم

ترجیح می دهد.

شنبه
۸ مرداد  ۱۴۰۱

سال نوزدهم      شماره ۴۳۳۸

اخـبـار

امیر اشرف آریانپور درگذشت

پژوهشــگران  و  موســیقی دانان  از  آریان پــور،  امیراشــرف 
پنجشــنبه  روز  صبــح  کشــورمان،  موســیقی  پیش کســوت 
ششــم مرداد به علت ایســت قلبــی دار فانــی را وداع گفت. 
مراســم تشــییع و تدفیــن ایــن موســیقی دان روز یکشــنبه ۹ 
مــرداد در قطعــه هنرمنــدان بهشــت زهــرا (س) برگــزار 

خواهد شد.
پژوهشــگران و  از مدرســان،  یکــی  آریانپــور  امیراشــرف 
آهنگ ســازان موســیقی در کشورمان اســت که طی دهه های 
اخیر نقش قابل توجهی در حوزه پژوهش و نگارش کتاب های 
مرجع حــوزه موســیقی داشــته اســت. تدریــس در چندین 
مرکز آموزش عالی کشــورمان از جمله هنرســتان موســیقی 
ملی، دانشــگاه تهران، دانشــگاه هنر، دانشــگاه صداوســیما، 
دانشــگاه آزاد اسلامی، دانشگاه ســوره، دانشگاه جامع علمی 
کاربردی، اســتاد راهنمای بیــش از ۵۰۰ پایان نامــه در مقطع 
کارشناسی ارشــد، بخشــی از فعالیت های اجرائی این هنرمند 

در عرصه موسیقی است.
تألیف کتاب «موســیقی ایران از انقلاب مشروطیت تا انقلاب 
جمهوری اســلامی ایــران» و چــاپ چندین مقالــه علمی - 
پژوهشــی در حوزه موســیقی نیز از کارهای مکتوب آریا نپور به 

حساب می آید.

شورای سیاست گذاری جشنواره «فیلم 
کوتاه تهران» چه کسانی هستند؟

براســاس حکم محمد خزاعی، معاون وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی و رئیس شــورای سیاست گذاری ســی و نهمین دوره 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران، محسن برمهانی معاون 
سیمای صداوسیمای جمهوری اسلامی و مدیر بین الملل اسبق 
انجمن ســینمای جوانان ایران، مهرداد باقری رئیس ســازمان 
فرهنگی هنری شهرداری تهران، حبیب ایل بیگی معاون نظارت 
و ارزشیابی سازمان سینمایی و مدیرعامل اسبق انجمن سینمای 
جوانان ایــران، مهدی جعفری کارگــردان و عضو هیئت مدیره 
انجمن سینمای جوانان ایران، مســعود امینی تیرانی فیلم ساز، 
فیلم بــردار و رئیس هیئت مدیــره انجمن صنفــی فیلم کوتاه 
ایران، غلامرضــا منتظری نماینده و عضو کمیســیون فرهنگی 
مجلس شــورای اســلامی و رئیس سابق بســیج هنرمندان و 
مهــدی آذرپندار مدیرعامل انجمن ســینمای جوانــان ایران و 
دبیر ســی و نهمین جشــنواره بین المللی فیلم کوتــاه تهران را 
به عنوان اعضای شــورای سیاســت گذاری این دوره جشنواره 

معرفی کرد.
سی و نهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران، ۲۷ 

مهر تا ۲ آبان ۱۴۰۱ در تهران برگزار می شود.

برگ سبز و سند کمپانی خودرو کامیون چنگ لانگ رنگ سفید                   
روغنی مدل ۱۴۰۰ به شماره پلاک ایران ۸۳ - ۵۳۸ ع ۹۵ 
و شماره موتور YC6K124850K40L9L30070 و 

شماره شاسی N44T2G0LZMS000037 به نام
 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

برگ سبز و سند کمپانی خودرو کامیون چنگ لانگ رنگ سفید 
روغنی مدل ۱۳۹۹ به شماره پلاک ایران ۸۳ - ۴۲۷ ع ۹۴ و شماره 

موتور YC6K124850K40L3J30007 و شماره شاسی
N44T2G0LVLS000001 به نام  مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
 کارت موتورسیکلت بوکسر رنگ مشکی مدل ۱۳۹۵ 

 به شماره پلاک ایران ۱۳۲ - ۲۴۳۹۷ و شماره موتور
 PFMBGM28277 و شماره شاسی 

150R9532113 به نام 
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

سند کمپانی خودرو پژو 206TU3 رنگ سفید روغنی 
مدل ۱۳۹۸ به شماره موتور 182A0065350 و 
 NAAP03EEXKJ330142 شماره شاسی 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

دســت اندرکاران عرصه فرهنگ و هنر و به ویژه سینماســت و 
می توانــد موجب بالندگی و رشــد آن شــود. امــا موضوع از 
لحظه ای پیچیده و مشکل دار می شود که یک فیلم بدون طی 
مراحــل قانونی و پیش از اقدام به دریافت مجوزهای لازم، در 
جشــنواره ها شــرکت می کند. چنان که در آیین نامه مربوط به 
نمایش آثار سینمایی آمده، فیلم ها برای حضور در جشنواره ها 
یا هر فضای نمایشــی الزاما باید پروانه نمایش داشته باشند؛ 
بنابراین هرگونه تخطی از این امر تبعات سنگین و جریمه های 

خاصی در پی خواهد داشت».
او ادامه داد: «در بین فیلم های ایرانی حاضر در جشــنواره 
ونیــز، دو «فیلم جنگ جهانی ســوم» و «بی  رؤیا» مشــکلی 
برای حضور در جشــنواره ها ندارند، چراکــه از چند ماه پیش 
درخواســت خود را ثبت کرده و در تعامل با سازمان سینمایی 
و شــورای پروانه نمایش پیش رفته اند؛ اما فیلم «شب داخلی 
دیــوار» بــه کارگردانــی وحید جلیلونــد جهت اخــذ پروانه 
نمایش دیرتر اقدام کــرده و طبق اعلام تهیه کننده با توجه به 
آماده نبودن فیلم، نســخه نهایی را ارائه نداده است. با توجه 
بــه اطلاعیه های مداوم و مصاحبه ریاســت محترم ســازمان 
مبنــی بر ضرورت رعایت قوانین نمایش فیلم ها و شــرکت در 
جشــنواره ها، لازم اســت این فیلم یا هر فیلم دیگری مراحل 
قانونی حضور در جشــنواره های بین المللــی را طی کنند. به 
نظر بنده تبعات و خسارت های عدم تمکین به قوانین موجود 
و مصوب و تخلف در نحوه عرضه آثار، حتما بیشتر از دستاورد 

احتمالی حضور در یک یا چند جشنواره خواهد بود».
مدیــر کل دفتر نظارت بر عرضــه و نمایش فیلم توصیه و 
تأکید کرد: «فیلم سازان محترم از ارائه و نمایش فیلم خود در 
محافل و جشــنواره ها، پیش از اخذ مجوز لازم جدا خودداری 
کنند تا تعاملی که ســازمان سینمایی با ســینماگران در پیش 
گرفته اســت، خدشه  دار نشــود. البته فیلم دیگری که از ایران 
در جشــنواره مذکور حضور دارد (خرس نیست به کارگردانی 
جعفر پناهی) اساسا پروانه ســاخت یا شناسنامه ای ندارد که 
بخواهم درباره آن اظهارنظر کنم و از شــواهد پیداست بیشتر 

نمایش یک سیاسی بازی است تا حضور یک فیلم سینمایی».
ایران جایگاه خوبی در جشنواره های بین المللی دارد

کتایــون شــهابی، پخش کننده بین المللی ســینمای ایران، 
دربــاره ویژگــی هفتادونهمیــن دوره ایــن رویــداد هنری به 
«شــرق» گفت: «سال هاست که سینمای مستقل ایران در دنیا 
می درخشــد و امســال هم حضور پررنگی در جشنواره فیلم 
ونیز دارد و در جشــنواره فیلم کن هم بار دیگر ثابت شــد که 
نسل جوان سینماگران ما، استعدادهای فوق العاده ای هستند. 
این موضوع نکته مهمی اســت که مدیران فرهنگی کشورمان 
باید به آن توجــه کنند. جدا از موضوعات سیاســی، عقیدتی 
یا ســلیقه ای، در این امــر به خصوص باید در کنــار هم بود و 
اختلاف ها را کنار گذاشت. درســت مثل زمانی که ورزشکاری 
در المپیک حضور دارد و در رشــته ورزشــی خاصی مسابقه 
می دهد، اینکه او به لحاظ شخصیتی یا عقیدتی به چه چیزی 
فکر می کند، اولویت ما نیست. مهم درخشش نام ایران است».
او که داوری بخش مســابقه جشنواره فیلم کن ۲۰۱۶ را در 
کارنامه دارد، ادامه داد: «کشــورهایی مثل عربســتان سعودی 
یا اسرائیل سال هاست برای به دست آوردن جایگاه در سینمای 
دنیا تلاش و هزینه می کنند. درحالی که کشور ما موقعیت خوبی 
دارد و عجیب این اســت که سعی می کنیم از دستش بدهیم! 
به نظرم مهم  تر از هر چیز رویکرد مدیران فرهنگی ماســت که 
بکوشند مشــکلات فیلم ها برای حضور در جشنواره ها برطرف 
شود، نه اینکه سعی کنند مشکل ایجاد کنند. امنیت شغلی ما 
سینماگران دســت مدیران سینمایی ماست. اصلا متوجه دلیل 

برخورد تهدیدآمیز برخی از آنها نمی شوم».
شــهابی در بخشــی دیگــری از صحبت هایــش گفــت: 
«خوشــحالم ســینمای ایران امســال پرقدرت تر از همیشه در 
جشــنواره ونیز حضــور دارد و افتخار بزرگی بــرای ما ایرانیان 
اســت. افتخار می کنم امســال در این رویداد هنــری بار دیگر 
پرچم کشــورم را بر فراز کاخ جشــنواره می بینم و این نشــان 
می دهد که با وجود تمام مشــکلات که به یقین منحصربه فرد 
اســت و کشــورهای دیگر با چنین مشــکلاتی روبه رو نیستند، 


